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Pollenallergia • Csatát nyertek a zsákos emberek 

Parlagfűvadászat Szegeden 

Révész Imre és Tar István nem bánt kesztyűs kézzel a gyommal. (Fotó: Gyenes Kálmán) 

A virágpor al lergia a 
magyar lakosság 10-15 
száza lékát érinti, és az 
a l l e r g i á s b e t e g e k n e k 
legalább háromnegyede 
parlagfűre érzékeny . A 
legelkeserítőbb az, hogy 
a g y e r m e k e k krónikus 
betegségei között első 
helyen áll az allergia. A 
legdraszt ikusabb aller-
gén szerkezettel a par-
lagfű pollenje rendelke-
zik, s ennek okán a le-
g e r ő s e b b a l l e r g é n n e k 
számít - mondja dr. Kar-
mazsin Márta, a szegedi 
T ü d ő g o n d o z ó Intézet 
főorvosa, akinek tapasz-
talatai szerint, korábban 
több év alatt súlyosbod-
tak, fokozódtak az aszt-
máig a kezdetben enyhe 
a l l e r g i á s t ü n e t e k , a z 
utóbbi e g y - k é t é v b e n 
sok betegnél már az első 
allergiás reakciót okozó 
s z e z o n b a n k i a l a k u l a z 
asztma. 

Az allergiára való hajlam 
örökölhető, s annak, akinek 
mindkét szülője allergiás, 80 
százalék esélye van arra, 
hogy ő is az lesz. A magyar 
egészségügyben rendelkezés-
re állnak az allergia legkor-
szerűbbb gyógyszerei, de saj-
nos ezekkel is csak beállított 
tüneti kezelés történhet. A 
pollenallergiások esetében -
attól függően, hogy ki, me-
lyik növény virágporára ér-
zékeny - jóval az illető nö-
vény virágzásának kezdete 
előtt el kell kezdeni a gyógy-
szeres terápiát. Amikor már a 
tünetek kialakultak, nagyon 
nehéz hatékony segítséget 
adni a betegeknek. S egy 
megdöbbentő adat: az aller-
gia elleni gyógyszerek költ-
sége Magyaroszágon évente 
1,5 milliárd forint. 

• 
A szegedi Tüdőgondozó 

Intézetben - 1988-1993 kö-
zött - folyamatosan figye-
lemmel kísérték az allergiás 
légúti betegségben szenvedő 
betegek számának alakulását. 
A legtöbb beteg a 15-39 éves 
korosztályba tartozik. Szege-
den 1990 ben volt a legkeve-
sebb, '92-ben és '93-ban az 
1988-as évihez viszonyítva 
többszörösére emelkedett a 
betegek száma. Száz pollen-
allergiás beteg közül 73-nál 
parlagfű érzékenységet mu-
tattak ki. A betegek 85 száza-
lékánál a tünetek nyáron és 
ősszel jelentkeztek. A levegő 
pollenszennyezettségének 
növekedésével párhuzamo-
san nőtt az allergiás tünetekre 
panaszkodók száma. Az 

összefüggés egyértelmű, s bi-
zonyíték arra, hogy a par-
lagfűtől megszabadulni min-
dannyiunk érdeke. 

• 
A JATE Növénytani Tan-

székének docense, dr. Juhász 
Miklós évek óta méri a sze-
gedi levegőben keringő pol-
lenmennyiséget és ennek 
alapján készíti rendszeresen 
pollenjelentéseit. A június és 
július a fűpollenek virágzásá-
nak ideje, mondja a szegedi 
szakértő. A mintegy 200 
fűfaj jelentős része allergiát, 
szénanáthát okoz, s azok, 
akik ezekre érzékenyek, eb-
ben és a következő hónapban 
szenvednek sokat. A parlagfű 
időszaka majd augusztus ti-
zedike körül várható, amikor 
elérkezik e növény virágzá-
sának ideje. Az irtását éppen 
ezért már most, júniusban el 
kell kezdeni, még a virágzás 
előtt. Nem egyszer előfor-
dult, hogy szeptemberben 
„úttörő feladatként" tanulók 
százait küldték ki a terepre 
parlagfüvet irtani. Amellett, 
hogy ilyenkor, a virágzás 
után már felesleges ezt meg-
tenni, a gyerekek közül so-
kan megkapták az allergiát. 
Ezért mondom, hogy ne 
ősszel és főleg ne gyerekek-
kel szedessék ki a parlagfü-
vet. A parlagfű egyébként 
olyan helyen nő - folytatja 
Juhász tanár úr - , ahol a ta-
lajt megbolygatják. így a kis-
kertekben, építkezések kör-
nyékén, területrendezések 
helyszínén, ott, ahol a nö-
vény a felszínhez közel kerül 
a földmozgatás következté-
ben. Az irtását a várost hatá-
roló, illetve attól távolabb 
eső parlagon hagyott földe-
ken kell kezdeni. Mégpedig 
azért, mert több kilométerről, 
sőt, több száz kilométerről 
befújja a szél a virágport a 
városokba. A városi irtás 
nem felesleges, sőt, nagyon 
fontos, hiszen ezáltal a loká-
lis fertőzés veszélye csök-
kenthető. A megelőzés szem-
pontjbáól fontos, hogy a la-
kókörnyezetünkben, a köz-
vetlen közelünkben levő par-
lagfüvet ritkítsuk, irtsuk. 

• 
Egy a pollenallergiával 

foglalkozó szaklapban volt 
olvasható, hogy a parlagfű 
terjedése a világon mindenütt 
megfigyelhető. Példa rá, hogy 
az eddig pollenmentesnek 
tartott tengerpartokon is ész-
leltek levegőben keringő pol-
lent, mi több, a parttól 500 
méterre, a nyílt tenger felett 
is mértek már virágport. 

Kalocsa i Kata l in 

Kesztyűt és zsákot ra-
gadott tegnap a környe-
z e t g a z d á l k o d á s i k h t . 
k é t s z á z m u n k a t á r s a , 
majd végigjárták a vá-
ros utcáit, s gyűjtötték 
a z allergiakeltó parlag-
füvet. A nagyobb „ültet-
vényeket" napokon be-
lül gyomirtóval permete-
zik be, így megvalósul-
h a t a t á r s a s á g c é l j a , 
ame ly szerint mihama-
rabb ki kell irtani Sze-
g e d r ő l a k e l l e m e t l e n 
gyomnövényt. 

Tegnap reggel 7 órakor 
indult neki a város utcáinak 
a Szegedi Környezetgazdál-
kodási Közhasznú Társaság 
kétszáz dolgozója. Felada-
tuk az volt, hogy párokban 
haladva járják végig Szege-
det és csatolt településeit, s 
ahol parlagfűre bukkannak, 
gyökerestől tépjék ki a 
földből a gyomnövényt, a 
termést pedig gyűjtsék össze 
a magukkal vitt műanyag 
zsákokban. 

Ha pedig akkora par-
lagfűültetvényre akadnának, 
amely ellen már nem lehet 
puszta kézzel fölvenni a har-
cot, a területet jelöljék meg 
egy vázlatos térképen, s a 
gyomirtó brigádok napokon 

belül végeznek a tüsszögtető 
gyommal. 

A fűvadászok utca és ház-
szám szerint följegyezték a 
lelőhelyeket, s a talált 
mennyiséget. De nem csak a 
parlagfűre figyeltek: fölírták 
azt is, ha törmelékre, sze-
métre bukkantak valahol -
mindezeken kívül az üres és 
elhanyagolt telkek listája 
egészíti ki a tegnapi akcióról 
készült dokumentumokat. 

Sajtos Péter, a közterület-
fenntartási osztály vezetője 
és Kovács László belvárosi 
kerületvezető az Attila utca 
Mars tér felőli végén, az át-
járó előtti füves udvarban 
várt bennünket. Elmondták, 
hogy az utcát kétfelől övező 
park nem a környezetgazdál-
kodási kht. felségterülete, de 
ennek ellenére terepszemlét 
tartottak, s nem is hiába... A 
régen kaszált, elburjánzott 
növények között ott lapult 
jónéhány parlagfű is. 

Kovács László elmagya-
rázta, hogy levélrajzolatuk 
hasonlósága miatt a parlag-
füvet könnyű összetéveszte-
ni az ürömmel. A szakember 
a különbségeket a park ho-
mokozójának szélén zöldellő 
növényekkel szemléltette. 
Az üröm szára „sokszögű", 
amelyen vérvörös csíkok 

futnak végig; levelének fo-
nákja ezüstös. A parlagfű le-
vele mindkét oldalán azonos 
árnyalatú, szára pedig göm-
bölyű, s enyhén bolyhos. 

Belekukkanthattunk Saj-
tos Péter műanyagzsákjába, 
s láttuk, hogy sikerült né-
hány „méretes" parlagfű pél-
dányt elejteni. Az osztályve-
zetőtől megtudtuk, hogy a 
várost, végigjáró zsákos em-
berek (a kht. valamennyi 
hadrafogható dolgozója, az 
igazgatóval bezárólag) a tár-
saság Városgazda sori telep-
helyére viszik a zsákmányolt 
parlagfüvet. 

Sajtos Péter azt is el-
mondta, hogy a fertőzöttségi 
térképek adatait összesítik, 
majd értékelik, s földerítik 
az elhagyott (és parlagfűvel 
fertőzött!) telkek tulajdono-
sainak kilétét is. A forró déli 
órákban körülnéztünk Alsó-
városon is, ahol Révész Im-
re, Tar István, Molnár Sán-
dor és Molnár János (névro-
konságuk csak véletlen) ha-
dakozott az allergiakeltő 
gyom ellen. Mint mondták, a 
temetőkerítés mellett, a vil-
lamossínek oldalán ráakad-
tak néhány szál parlagfűre. 

Délután fél négy tájában 
már minden parlagirtó páros 
megérkezett a forgalmi te-

lephelyre. A számlálásnál 
kiderült, hogy 250 hektárnyi 
területről 8732 szál parlagfü-
vet sikerült összegyűjteni. 
Szabó Ferenc igazgató sze-
rint ez a szám meglehetősen 
alacsony. Ugyanis a becslé-
sek szerint 21 hektár, nem 
városi tulajdonú területen 
burjánzik a parlagfű - ez 
legkevesebb 600 ezer nö-
vényt jelent. Ebből pedig az 
következik, hogy hiába 
nyerte meg a parlagfűcsata 
első ütközetét a kht., augusz-
tusban ismét elborít minket a 
parlagfűpollen... 

Az igazgató maga is igen 
harcosan lépett föl a gyom 
ellen: Odessza városrészben 
470 parlagfüvet helyezett el 
saját kezűleg a zsákjában. A 
tegnapi akció első értékelése 
szerint látható, hogy a 
fertőzöttség a külső városré-
szek felé haladva növekszik. 
A veszély tehát kívülről jön. 

A fölmérés adatainak ér-
tékelése után a környezet-
gazdálkodási kht., a helyzet 
javítása érdekében, javasla-
tot terjeszt az önkormányzat 
elé. Szabó Ferenc szerint 
azonban ez önmagában ke-
vés, mert társadalmi össze-
fogás nélkül nem érhetünk el 
eredményt. 

Nyi las Péter 

ajánló 

MA 
A TM az a technika , 

mely viselkedésünket har-
monizálja és emberi kap-
csola ta inkat gyümöl-
csözőbbé teszi - Csányi 
Is tvánné (Zsóka) tart 
előadást a Béke utca 1. első 
emeletén, 18.30 órától. 

KOZMO ARKANUM-
KLUB: Benárik Ádám 
asztrológus e lőadása 19 
órától lesz a Juhász Gyula 
Művelődési Központban az 
egészség útmutatójáról: Ti-
zennégy jótanács, amivel 
teljességünket, egészségün-
ket kivívhatjuk. 

A STORYVILLE JAZZ 
BAND koncertje 19 órától 
a Dugonics téri szökőkút-
nál. Vendég a Sasfészek 
tánccsoport. 

A JATE-KLUBBAN 21 

órától Student-est, nosztal-
giabuli újdonságokkal. 

AZ ALKOTÓHÁZBAN 
(Árboc u. 1-3.) 15.30-tól 
fazekas szakkör felnőttek-
nek. 

SZEGEDI 
AKÁCIÓ '97 

A pénteki program: 
Táncház 9 órától délig 

a Százszorszép Gyermek-
házban; Önismereti fog-
lalkozás 9-től a Pedagó-
giai Segítő Központban; 
Ugrókötél-verseny 10 
órától a szőregi fiók-
könyvtárban; Tárlatveze-
téssel egybekötött régé-
szeti kiállítás megtekinté-
se a Móra Ferenc Múze-
umban 10 és 14 órakor. 

Az idei - jubileumi -
s ö r f e s z t i v á l a r e n d e -
z ő s é g n e k , a s t a n d o k 
árusa inak és a sörked-
v e l ö k n e k is szenzác iót 
hozott. Köszöntötték a z 
egymil l iomodik látoga-
tót, tömegével fogyott a 
sör, az üdítő és a harap-
nivaló, a programok és 
a r e n d e z v é n y e k e g y -
mást érték. De hogy vé-
lekedik a „komló ünne-
péről" a fesztivál láto-
g a t ó j a és é l v e z ő j e , a 
szegedi polgár? 

Kiss Róbert , a Kőrösy 
harmadéves diákja: 

- A nagy tömeg és a drá-
ga sör egy kicsit rontott raj-
ta. Nem értem, miért emel-
ték meg ennyire a sör árát. 
Pedig a sörfesztiválnak az 
lehetne a célja, hogy olcsób-
ban jusson a szomjas láto-
gató a „nedűhöz", mint a 
boltokban. Egy kicsit ko-
szos volt a Mars tér, a kele-
ti tisztaság nyugati rende-
zéssel párosult. A progra-

© a hét kérdése 

Tetszett-e 
a sörfesztivál? 

Kiss Róbert, Kormos GáboY és Kelsch Adrién. 
(Fotó: Mohos Angéla) 

mok viszont nagyon kelle-
mesek voltak. Jó volt nézni 
a vidám és táncoló embere-
ket. 

Kormos Gábor, színházi 
kellékes: 

- Véleményem szerint a 
tavalyi egy kicsit jobbra si-

keredett, mint a mostani, 
ahol a hangulat nem volt 
eléggé barátságos. Az embe-
rek csak nyomultak minden-
felé, nem törődtek a másik-
kal. Éjfél után mentem ki, 
mert addigra már fogyott a 
tömeg. Szerintem a nagy 

tolongást azért feledtették a 
színvonalas rendezvények. 
Jövőre talán egy kicsit válto-
zik a sörfesztivál, mert az 
ilyen magas árak mellett 
még egy jót inni sem lehe-
tett. De mások biztos más-
képp gondolják, mert kíván-
csiskodó volt bőven. 

Kelsch Adrién, bolti el-
adó: 

- Nagyon tetszett, jó volt 
a hangulat, jó volt a prog-
ram. Több ilyen rendezvény-
re lenne szükség, mert ilyen-
kor legalább megpezsdül a 
város. Az emberek kimoz-
dulnak otthonról, öreg és fia-
tal együtt szórakozik. Sze-
ged álmatag élete felpörgött, 
volt hova menni, ahol kelle-
mesen tölthette az ember a 
délutánokat és estéket, bará-
tai társaságában sörözgetve. 
A sátrak és a nagyszínpad 
kitűnő műsorai, bemutatói 
és a különféle koncertjei kö-
zül mindenki kiválaszthatta 
a neki megfelelőt. 

K. T. 

Utcazár 
• DM-információ 

Ma este nyolc órától 
szombaton déli 12 óráig le-
zárják a Toldi utcát. Erre a 
JATE-klub utcai rendezvé-
nye miatt kerül sor. 

Turistának 
álcázta 
magát 

• Tudósítónktól 
Ezernyi leleménnyel pró-

bálják átcsempészni a ma-
gyar-román határon értékes 
köldeményeiket a kábítószer-
futárok. Tegnap, szerda haj-
nalban például a Romániából 
érkező Dacia expresszen pró-
bált magyar területre juttatni 
2,680 kiló heroint R. J. hol-
land állampolgár Lököshá-
zán. A csempész hátizsákos 
turistának álcázta magát, ám 
ezzel a produkcióval nem ért 
el nagy sikert. Termetes ba-
tyujában a Csongrád-Békés 
megyei vámpancsnokság fi-
náncai megtalálták a hátizsák 
támlájába bevarrt mérget, így 
aztán a holland vendég most 
a Békés Megyei Rendőr-
főkapitányság vendégszerete-
tét élvezi. Ezzel a felderítés-
sel a balkáni magyar határok 
Csongrád és Békés megyei 
szakaszán immár tízre emel-
kedett az idei, kábítószerrel 
kapcsolatos lebuktatások szá-
ma. Ebben az évben 0,172 
kiló hasist, 2,022 kiló mari-
huánát és 83,925 kiló heroint 
foglaltak le a dél-magyaror-
szági fináncok. 

Elszámolt 
az ÁPV Rt. 

• Budapest (MTI) 
Az ÁPV Rt. május végéig 

összesen 109,372 milliárd fo-
rint bevételre tett szert. Ezzel 
időarányosan már túlteljesí-
tette idei bevételi tervét, 
amely az év egészére 180 
milliárd forint. 

A privatizációs szervezet 
az első öt hónap alatt ugyan-
akkor 44,8 milliárd forintos 
kiadást számolt el - állapít-
ható meg az ÁPV Rt. adatai-
ból. 

Az összes bevétel 77,75 
százaléka devizában, 21,9 
százaléka forintban érkezett. 
Az E-hitelhez kapcsolódó 
részletfizetés formájában 
folyt be a bevételek 0,28 szá-
zaléka, kárpótlási jegyben 
pedig 0,03 százaléka. A be-
vételekből 107,3 milliárd fo-
rint értékesítésből és vagyon-
hasznosításból származott. 

Frankié Utó 
és barátai újra 
jótékonysági 

koncertet szerveznek 
a leukémiás 

gyermekekéit! 
1997. Június 27., 17.30 óra, 

a Csonka János Műszaki 
Szakközépiskola tornaterme 

(Újszeged, 
Temesvári krt. 38.) 

Sztárvendég: Komár 
László 

Jegyek megrendelhetők: 
06-30-654-412 és a 06-20-

52+164 telefonon. 

A STORYVILLE JAZZ 
BAND együttes 

koncert|e, 
ami a Dugonics téren 

1997. június 19-én 
(csütörtökön) este 7 

órától látható. ízelítőt ad a 
Jótékonysági koncert 

hangulatából. Vendég: a 
Sasfészek Rock and Roll 

klub, 

a Storyville különítménye. 


